

DOI : 10.18572/1812-3805-2018-5-47-51

# Упрощенное производство дел о контрреволюционных преступлениях, 1934–1953 гг.

*Смирнов Владимир Николаевич,  
доцент Уральского государственного  
юридического университета (УрГЮУ),  
член комиссии по вопросам помилования  
на территории Свердловской области,  
заслуженный юрист Российской Федерации,  
кандидат юридических наук  
sazonova.ekaterina97@yandex.ru*

*После Октябрьской социалистической революции 1917 г. правом уголовной репрессии обладали различные несудебные органы. С 1 декабря 1934 г. было упрощено судопроизводство по делам о терроризме — в десятидневный срок, без участия сторон, без права обжалования и помилования, с немедленным исполнением смертных приговоров. Пострадали и погибли сотни тысяч невиновных, их реабилитация началась только в 1950-е годы. Конституция России учла тот горький опыт: правосудие отнесено к исключительной прерогативе судебной власти, чрезвычайные суды запрещены, провозглашены презумпция невиновности, процессуальная состязательность и равноправие сторон, право каждого на помощь адвоката с самого начала уголовного преследования и другие демократические принципы. В статье освещены эти вопросы.*

*Ключевые слова:* ст. 58<sup>1</sup>–58<sup>18</sup> УК РСФСР, И.В. Сталин, С.М. Киров, А.А. Вышинский, Н.И. Ежов, В.В. Ульрих, «тройка», Особое совещание при НКВД — МГБ — МВД СССР, Приказ НКВД СССР № 00447 от 30 июля 1937 г., Большой террор, реабилитация.

## Simplified Proceedings in Counter-Revolutionary Crime Cases, 1934 to 1953

*Smirnov Vladimir N.  
Assistant Professor of the Ural State Law University (USLU)  
Member of the Commission of Pardons of the Sverdlovsk Region  
Honored Lawyer of the Russian Federation  
Candidate of Legal Sciences*

*After the October Socialist Revolution of 1917 right of criminal repression was granted to non-judicial authorities. Since 1st December 1934 terrorism proceedings were simplified and these cases were being tried summarily within a ten-day period without involvement parties to an action, liberty to apply and right of pardon, but with immediate execution of judgements of death. Hundreds of thousands innocent convicted inmates lost their lives, their rehabilitation has begun only from the 50th years of the XX century. Constitution of the Russian Federation honored galling experience of those years: the administration of justice is an exclusive prerogative of judicial authority, creation of extraordinary judicial authorities shall not be allowed, assumption of innocence, adversarial system and equality of participants, right to qualified legal assistance of a lawyer from the moment of beginning of criminal prosecution are declared also as other fundamental democratic principles.*

*Keywords:* articles 58<sup>1</sup>–58<sup>18</sup> the Criminal Code of Russian Soviet Federated Socialistic Republic (RSFSR), J.V. Stalin, S.M. Kirov, A.J. Vyshinsky, N.I. Ezhov, V.V. Ulrich, “troika”, Special Council of the NKVD — Ministry of State Security (MSS) USSR — Ministry of Internal Affairs USSR, order of NKVD USSR № 00447 of 30 July 1937, Great terror, rehabilitation.